



## သတင်းထုတ်ပြန်ချက်

ရက်စွဲ။ ။ အောက်တိုဘာလ ၁ ရက်နေ့၊ ၂၀၁၄။

### ရန်ကုန်မြို့၏ သက်တမ်းအရင့်ဆုံး ခရစ်ယာန်ဘုရားကျောင်းတွင် အပြာရောင်ကမ္ဘည်းပြား တပ်ဆင်

ရန်ကုန်။ ။ ရန်ကုန်မြို့၏ သက်တမ်းအရင့်ဆုံး ခရစ်ယာန်ဘုရားကျောင်းဖြစ်သော ဗတ္တိဇံဆရာ ရှင်ယောဟန်၏ အာမေးနီးယန်းတမန်တော်များဘုရားကျောင်းတွင် အထိမ်းအမှတ်အပြာရောင်ကမ္ဘည်းပြားကို ယနေ့ တပ်ဆင်ခဲ့သည်။

ကုန်သည်လမ်းနှင့် ဗိုလ်အောင်ကျော်လမ်းထောင့်ရှိ အဆိုပါဘုရားကျောင်းတွင် ကျင်းပသည့် ကမ္ဘည်းပြား တပ်ဆင်ခြင်း အခမ်းအနားကို အာရှအရှေ့ဖျားဒေသခရီးစဉ်တစ်စိတ်တစ်ပိုင်းအဖြစ် မြန်မာနိုင်ငံသို့ ရောက်ရှိနေသော အာမေးနီးယန်း ဂိုဏ်းချုပ် ဆရာတော်ကြီး Karekin II လည်း တက်ရောက်ခဲ့သည်။

အလယ်ခေတ်ဂေါသစ်လက်ရာဟန်ကို ဒေသရာသီဥတုနှင့်လျော်ညီအောင် ပေါင်းစပ်ထားသည့် ဗိသုကာ လက်ရာဖြင့် တစ်မူထူးခြားလှသည့် အာမေးနီးယန်းတမန်တော်များ ဘုရားကျောင်းသည် ရန်ကုန်မြို့တွင် သက်တမ်းအရင့်ဆုံးကျန်ရှိသော ခရစ်ယာန်ဘုရားကျောင်းဖြစ်သည်။ အဓိကဆိပ်ကမ်းမြို့ကြီးအဖြစ် စည်ပင် ဝပြောစပြုလာသည့် ၁၈ ရာစုတွင် အာမေးနီးယန်းလူမျိုးများ ရန်ကုန်မြို့၌ စတင်အခြေချနေထိုင်ခဲ့ကြပြီး ပထမဆုံးသော အာမေးနီးယန်းဘုရားကျောင်းကို ၁၇၆၆ ခုနှစ်တွင် ဂရိဂိုရီအဗိုဗ်က မြစ်အနီးတွင် တည်ဆောက်ခဲ့ရာ ထိုအဆောက်အအုံ၏ သစ်သားအမိုးချွန်ကို အဝေးကပင် မြင်တွေ့နိုင်ခဲ့သည်။

အင်္ဂလိပ်တို့ မြန်မာနိုင်ငံအောက်ပိုင်းကို သိမ်းပိုက်အပြီး ၁၈၅၂ခုနှစ်တွင် ရန်ကုန်မြို့ကို ကျားကွက်ပုံစံ မြို့ကွက် ချကာ ခေတ်မီမြို့တော်သစ်အဖြစ် တည်ဆောက်ခဲ့သည်။ အခြားသော ဘာသာရေး အဆောက်အအုံများ နည်းတူ အာမေးနီးယန်းလူမျိုးများအတွက် ကုန်သည်လမ်းနှင့် စပျစ်လမ်း (လွတ်လပ်ရေးရပြီးနောက် ဗိုလ်အောင်ကျော်လမ်းဟု အမည်ပြောင်းခဲ့သည်) ထောင့်တွင် မြေနေရာတစ်ခုကို အခမဲ့ချထားပေးခဲ့သည်။ ၎င်းတို့၏ ဒုတိယမြောက်ဘုရားကျောင်းကို ဗတ္တိဇံဆရာရှင်ယောဟန်ဟုအမည်ပေးခဲ့ပြီး ၁၈၆၃ ခုနှစ် ဇန်နဝါရီလ ၁၇ ရက်နေ့တွင် လှူဒါန်းခဲ့သည်။

အဆိုပါဘုရားကျောင်းတွင် အပြာရောင်ကမ္ဘည်းပြားတပ်ဆင်ခြင်းသည် ရန်ကုန်မြို့ပြသမိုင်းကြောင်းတွင် အရေးပါခဲ့သောအဆောက်အအုံများနှင့် လူပုဂ္ဂိုလ်များအား အထိမ်းအမှတ်ပြုရန် ရည်ရွယ်ပြီး ရန်ကုန်မြို့ပြ အမွေအနှစ်ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်ရေးအဖွဲ့ (YHT) က လုပ်ဆောင်နေသော စီမံချက်၏တစ်စိတ်တစ်ပိုင်းဖြစ်

သည်။ ယခုကဲ့သို့ အပြာရောင်ကမ္ဘာဦးပြားများ တပ်ဆင်ခြင်းဖြင့် ရန်ကုန်မြို့၏သမိုင်းကြောင်းကို အသက် အရွယ်မရွေး နယ်ပယ်စုံမှ ပြည်သူများလေ့လာနိုင်မည်ဟု အဖွဲ့က ယုံကြည်သည်။

ရန်ကုန်မြို့ပြအမွေအနှစ်ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်ရေးအဖွဲ့ တည်ထောင်သူနှင့် ဥက္ကဋ္ဌဖြစ်သူ ဒေါက်တာသန်းမြင့်ဦး က “ယုံကြည်ကိုးကွယ်မှုအမျိုးမျိုးရဲ့ ဘာသာရေးဆိုင်ရာ အဆောက်အအုံတွေကို အထိမ်းအမှတ် ကမ္ဘာဦးပြား တပ်ဆင်ဖို့ရှိတဲ့အနက် အာမေးနီးယန်းဘုရားကျောင်းကို ပထမဆုံးတပ်ဆင်ဖြစ်တာပါ။ ရန်ကုန်မြို့ရဲ့ သမိုင်းဝင် မြို့လယ်မှာရှိတဲ့ ဘာသာပေါင်းစုံအဆောက်အအုံတွေ အတူတကွတည်ရှိနေတာမျိုး ကမ္ဘာပေါ်က တခြားနေရာ တွေမှာ မတွေ့နိုင်သလောက်ပါပဲ။ အဲဒီအချက်က မြန်မာ့အမွေအနှစ်တင်မဟုတ်ဘဲ ကမ္ဘာ့အမွေအနှစ်အဖြစ်ပါ ကာကွယ်ထိန်းသိမ်းရမယ့် အချက်ဖြစ်ပါတယ်” ဟု ပြောကြားသည်။

ရန်ကုန်မြို့၏ ပထမဆုံးအပြာရောင်ကမ္ဘာဦးပြားကို ဩဂုတ်လက မြို့တော်ခန်းမတွင် တပ်ဆင်ခဲ့ပြီး ဒုတိယ မြောက် ကမ္ဘာဦးပြားကို လွန်ခဲ့သည့်ရက်သတ္တပတ်က ဧရာဝတီဘက်ရုံးချုပ်တွင် တပ်ဆင်ခဲ့သည်။ လာမည့် ရက်သတ္တပတ်များအတွင်း ကမ္ဘာဦးပြားများ ထပ်မံတပ်ဆင်မည်ဖြစ်သည်။

အာမေးနီးယန်း ဂိုဏ်းချုပ် ဆရာတော်ကြီး Karekin II က ၎င်း၏ ခရီးစဉ်တစ်စိတ်တစ်ပိုင်းအဖြစ် မြန်မာနိုင်ငံကို လာရောက်ခွင့်ရသည့်အတွက် ဘုရားသခင်၏ ကျေးဇူးတော်ကို ချီးမွမ်းကြောင်း ယခု အခမ်းအနားမတိုင်မီတွင် ပြောကြားသည်။

“ရန်ကုန်မြို့မှာ ဘုရားကျောင်းတည်ဆောက်ပြီး အာမေးနီးယန်းယဉ်ကျေးမှုနဲ့ ခရစ်ယာန်အသင်းတော်ရဲ့ အမှတ် လက္ခဏာတွေ ထာဝရတည်ရှိနိုင်ရေး ကြိုးပမ်းခဲ့ကြတဲ့ အာမေးနီးယန်းလူမျိုးတွေကို ကယ်တင်ဆောင်မဖို့ ဆုတောင်းပါတယ်။ သူတို့ရဲ့ဘိုးဘွားတွေလိုပဲ ဘုရားကျောင်းကို နှစ်ပေါင်း ၁၅၀ကျော်ကြာသည်အထိ ဆက် လက် ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ခဲ့ပြီး အခုလက်ရှိ မြန်မာနိုင်ငံမှာ အနည်းငယ်ပဲ ကျန်ရှိတော့တဲ့ အာမေးနီးယန်း လူမျိုးတွေအတွက်လည်း အဖဘုရားသခင်ရဲ့ ကျေးဇူးတော်ကို ချီးမွမ်းပါတယ်။”

“မြန်မာနိုင်ငံကိုရောက်ရှိနေတုန်းအချိန်မှာ မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ သမိုင်းအထိမ်းအမှတ်အဆောက်အအုံတစ်ခုအဖြစ်နဲ့ အာမေးနီးယန်းဘုရားကျောင်း အပြာရောင်ကမ္ဘာဦးပြားတပ်ဆင်ခြင်း အခမ်းအနားကို တက်ရောက်ခွင့်ရတဲ့ အတွက် အလွန်ဝမ်းမြောက်မိပါတယ်။ ရန်ကုန်မြို့ပြအမွေအနှစ်ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်ရေးအဖွဲ့ရဲ့ ကြိုးပမ်းအား ထုတ်မှုအတွက် ကျေးဇူးတင်ပါတယ်။ အဖွဲ့ရဲ့မွန်မြတ်တဲ့လုပ်ဆောင်ချက်တွေလည်း အောင်မြင်ပါစေလို့ ဆုမွန် ကောင်းတောင်းပါတယ်” ဟု ဂိုဏ်းချုပ်ဆရာတော်ကြီးက ပြောသည်။

အဆိုပါကမ္ဘာဦးပြားတပ်ဆင်ခြင်းအစီအစဉ်ကို အကောင်အထည်ဖော်နိုင်ရန် ရန်ကုန်မြို့အနှံ့ရှိ သမိုင်းဝင်နေရာ များအား လေ့လာခြင်း၊ ကမ္ဘာဦးပြားများထုတ်လုပ်ခြင်းနှင့် တပ်ဆင်ခြင်းတို့အတွက် Royal Philips က အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၇၅,၀၀၀ ကိုထောက်ပံ့ပေးအပ်မည်ဖြစ်သည်။



**ရန်ကုန် မြို့ပြအမွေအနှစ်ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်ရေးအဖွဲ့**

၂၀၁၂ ခုနှစ်တွင် စတင်ထူထောင်ခဲ့သော ရန်ကုန် မြို့ပြအမွေအနှစ်ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်ရေးအဖွဲ့ Yangon Heritage Trust-YHT သည် ရန်ကုန်မြို့၏ မြို့ပြအမွေအနှစ်များအား ခြုံငုံပြီးစီမံခန့်ခွဲသည့် စနစ်တကျ ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်ရေးကိုအားပေးသည်။ ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်ရေးနှင့် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုကို ဟန်ချက်ညီညီ ပေါင်းစည်းနိုင်ပါက ရန်ကုန်သည် အာရှတွင် အလှပဆုံးနှင့် နေချင့်စဖွယ်အကောင်းဆုံးမြို့တစ်မြို့ ဖြစ်လာမည်ဟုယုံကြည်ပါသည်။ ထို့ကြောင့် အဖွဲ့အနေဖြင့် မြို့အမွေအနှစ်များအား ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်ရာတွင် ကူညီခြင်း၊ စီမံခန့်ခွဲရေးဆိုင်ရာမူဝါဒများ ချမှတ်ရာတွင် အကြံပေးခြင်းနှင့် သင်တန်းများ၊ အများပြည်သူကို အသိပညာပေးခြင်းများစသည်တို့ကိုဆောင်ရွက်လျက်ရှိသည်။

---

ရန်ကုန်မြို့ပြအမွေအနှစ်ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်ရေးအဖွဲ့နှင့် ပတ်သက်ပြီးထပ်မံသိရှိလိုပါကဆက်သွယ်ရန်

ရွှေယင်းမာဦး  
အကြီးတန်းပြန်ကြားရေးအရာရှိ  
ရုံးဖုန်း ၉၅၁ ၂၄၀၅၄၄  
မိုဘိုင်း ၉၅၉ ၇၃၀၅ ၅၁၈၇  
အီးမေးလ် [info@yangonheritagetrust.org](mailto:info@yangonheritagetrust.org)  
[www.yangonheritagetrust.org](http://www.yangonheritagetrust.org)  
<https://www.facebook.com/theyangonheritagetrust>

\*\*\*\*